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اخـبـار  بـرگـزیـده

دیدار رؤسای مجالس مصر و ایران در ژوهانسبورگ:
قالیباف و جبالی بر توسعه روابط 

تهران و قاهره تأکید کردند
رؤسای مجالس ایران و مصر بر توسعه روابط دوجانبه و ارتقای 
همکاری هــا میان تهران و قاهره تأکید کردند. به گزارش «شــرق»، 
حنیف جبالی، رئیس مجلس مصر، بــا محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس شــورای اسلامی، روز چهارشــنبه پنجم مهر ماه در حاشیه 
برگــزاری نهمین مجمــع پارلمانی گروه بریکس در ژوهانســبورگ 
پایتخــت اقتصادی آفریقای جنوبی دیدار و گفت وگو کرد. این دیدار 
در شرایطی انجام می شود که در ماه های اخیر زمزمه ها و تحرکات 
دیپلماتیک برای ارتقای روابط دو کشور پس از چندین دهه افزایش 
یافته اســت و رهبر معظم انقلاب اســلامی نیز در خرداد در دیدار 
«هیثم بن طارق آل سعید»، ســلطان عمان و هیئت همراه با ایشان 
با اشــاره به اظهارات ســلطان عمــان مبنی بر تمایــل مصر برای 
از ســرگیری روابط با جمهوری اسلامی ایران، تأکید کرده بودند: «ما 
از این موضوع استقبال می کنیم و مشکلی در این زمینه نداریم». بر 
اساس این گزارش، رئیس مجلس شورای اسلامی در این دیدار مهم 
پارلمانی گفت: از ملاقات با شــما به عنوان رئیس مجلس مصر که 
یک کشور بزرگ اسلامی است، خوشــحالم. مصر همواره در تاریخ 
اســلام کشــوری تأثیرگذار بوده و باید تلاش کنیم ارتباط کشورهای 
اســلامی را در منطقه غرب آســیا و شــمال آفریقا توسعه دهیم. 
وی ادامه داد: مجمع پارلمانی گــروه بریکس فرصت خوبی برای 
کشورهای اســلامی از جمله ایران و مصر به عنوان دو کشور بزرگ 
منطقه در جهت تقویت روابط دوجانبه و همکاری های منطقه ای 
است. رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: همکاری های پارلمانی 
که نمایندگان دو ملت هســتند، در توســعه پایدار روابط کشورهای 
شمال آفریقا و منطقه غرب آســیا و همکاری حل مسائل مختلف 
منطقه می تواند بسیار مؤثر باشد و اگر این همکاری ها محقق شود، 
چشم انداز روشنی پیش روی آینده دو کشور در راستای ارتقای روابط 
وجود دارد. رئیس مجلس مصر نیز در این دیدار با ابراز خوشحالی از 
دیدار با رئیس مجلس و هیئت عالی رتبه پارلمانی کشورمان گفت : 
خوشــحالم از اینکه برادران عزیزم در جمهوری اسلامی ایران را در 
حاشــیه مجمع پارلمانی بریکس ملاقات می کنم . رئیس مجلس 
مصر اضافه کرد: شــما در صحبت های خود به تمامی موضوعاتی 
که بنده مد نظرم بود، اشــاره کردید و این نشان دهنده بینش عمیق 
شماســت. بنده معتقدم با حضور در گروه بریکس در مسیر درستی 
برای توســعه دو کشــور قرار گرفته ایم و باید تــلاش کنیم روابط و 
همکاری های دو کشــور در موضوعات مختلــف افزایش یابد. وی 
همچنین با اشــاره به اشتراکات فرهنگی دو کشور اظهار کرد: مردم 
مصر دوســتداران اهل بیت (ع) هستند و در مناسبات مختلف اهل 
بیت را گرامی می دارند و به صورت مشخص برای امام حسین (ع) 
و حضرت زینب (س) احترام زیادی قائل هستند و در روز میلادشان 
جشنی در مصر برگزار می شــود. در پایان این دیدار، رئیس مجلس 
مصر از رئیس مجلس شــورای اســلامی برای حضور در قاهره در 
راســتای توسعه روابط دو کشور دعوت کرد و قالیباف نیز از همتای 
مصری خود دعوت کرد تا برای ارتقای روابط پارلمانی دو کشور، به 

تهران سفر کند.

میهمانان خارجی و ویژه رهبر انقلاب 
در حسینیه امام خمینی

دبیر کل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی از دیدار میهمانان 
کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی با رهبر معظم انقلاب اسلامی 
خبر داد. حجت الاســلام حمید شــهریاری دبیر کل مجمع جهانی 
تقریب مذاهب اسلامی در نشســت خبری سی و هفتمین کنفرانس 
بین المللی وحدت اســلامی گفت: سی و هفتمین کنفرانس با عنوان 
«همکاری های اسلامی برای دستیابی به ارزش های مشترک»، اقدام 
و شــروع به کار کرده است. ارزش های مشترک اشاره به ارزش هایی 
دارد که قرآن به عنوان کتابی برای ســلامت دنیا و سعادت آخرت به 
جهانیان عرضه کرده است. دوستی و محبت با مسلمانان، هم زیستی 
مسالمت آمیز با پیروان ادیان دیگر و مقاومت و شدت در برابر طاغوت 
و مســتکبران دعوت قرآن است. وی افزود: سی و هفتمین کنفرانس 
وحدت به صورت حضوری از نهم تا یازدهم مهر و به صورت وبیناری 
از فردا تا روز یازدهم خواهد بود. افتتاحیه کنفرانس روز یکشنبه نهم 
مهر با حضور رئیس جمهور برگزار می شود. ملاقات هایی با مقامات 
ایران خواهیم داشــت. ملاقات با وزیر امور خارجه و ملاقات با رهبر 
معظم انقلاب در روز یازدهم مهر هم زمان با ســالروز ولادت رسول 

اکرم صلّی االلهّ علیه و آله از جمله برنامه هاست.

بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه بدون حضور ۹۰ نماینده
یک سوم نمایندگان مجلس

غیب شدند
نایب رئیس مجلس شــورای اســلامی با تأکید بر اینکه بررسی 
لایحه برنامه هفتم توســعه مهم ترین دســتور کارهای مجلس به 
شــمار می رود، از غیبت بیش از ۹۰ نفر از نمایندگان در جلسه علنی 
رســیدگی به این لایحه انتقاد کرد. حجت الاســلام مجتبی ذوالنور 
که اداره جلســه علنی دیروز مجلس شــورای اســلامی را بر عهده 
داشت، در جریان بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه تأکید کرد: ما 
هر پنج سال یک بار بررســی لایحه برنامه هفتم توسعه را در طول 
عمر مجلس شــورای اسلامی در دســتور کار داریم که از مهم ترین 
دستورکارهای مجلس به شمار می رود. بودجه سنواتی نیز سالی یک 
بار در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار می گیرد که نمایندگان 
باید در مدت بررسی لوایح بودجه و برنامه در مجلس حضور داشته 
باشــند. وی در ادامه اظهار کــرد: اکنون بیش از ۹۰ نفر از نمایندگان 
در جلســه حضور ندارند و غایب هســتند. علاوه بــر اینکه تعدادی 
از همکاران به  همراه رئیس مجلس شــورای اســلامی در اجلاس 
بریکس در آفریقای جنوبی شــرکت کرده انــد. نایب رئیس مجلس 
شــورای اســلامی با تأکید بر اینکه اکنون یک ســوم مجلس غایب 
هستند، تصریح کرد: یک سری از نمایندگان با وجدان کاری در صحن 
هســتند اما یک ســری در صحن مجلس حضور ندارند. اگر یک نفر 
اکنون از جلسه خارج شود صحن مجلس شورای اسلامی از نصاب 
می افتد. ذوالنور گفت: اگر دوســتان موافق باشند از این پس اسامی 
غایبان جلسات علنی نوبت صبح در ابتدای جلسه علنی بعدازظهر 
قرائت شود و غایبان جلسه بعدازظهر نیز در انتهای روز قرائت شود 
تا مردم بدانند کدام نمایندگان در صحن مجلس شــورای اســلامی 

حضور داشته و وقت می گذارند.

در همه ادوار مجلس، تحقیق و تفحص در بهارســتان داستان پیچیده ای داشته 
و موارد محدودی منتج به قرائت گزارش در صحن شــده و برخی گزارش های نهایی 
هم با ارســال به قوه قضائیه پایان مشخصی ندارند. طلسم بی نتیجه بودن تحقیق و 
تفحص ها در مجالس قبل هم باز نشــد اما در مجلس فعلی حتی به نتیجه رســیدن 
یک تحقیق و تفحص هم با چالش مواجه شده است؛ مانند آنچه رضاخواه، نماینده 
مجلس، از تلاش برای به نتیجه رساندن تحقیق و تفحص از زیرمجموعه های وزارت 
دفاع گفته و تهدید کرده اســت که حتی لازم باشــد وزیر دفاع را استیضاح می کنیم، 
نماینــده تهران در مجلس با اشــاره بــه تحقیق و تفحص از عملکرد شــرکت های 
پتروشیمی، به انرژی پرس گفت: زیرمجموعه های وزارت دفاع، تخفیفی برای یکی از 
خریداران در نظر گرفته که عدد بســیار قابل توجهی است. مجتبی رضاخواه، نماینده 
تهــران در مجلــس یازدهم در رابطه بــا تحقیق و تفحص از عملکرد شــرکت های 
پتروشیمی، اظهار کرد: این مسئله یک سال و نیم است که در دستور کار ما قرار دارد 
و مــن خودم طراح آن بودم. چهار وزارتخانه شــرکت های زیرمجموعه وزارت دفاع، 
شــرکت های زیرمجموعه  وزارت نفت، وزارت آمــوزش و پرورش و وزارت کار در این 
تحقیق و تفحص مدنظر هستند. او گفته است: تخلفاتی در زیرمجموعه وزارت دفاع 
دیده شــد و اگرچه تلاش می کردند این تخلفات پنهان کاری شــود اما به تأیید برخی 
از نهادهای نظارتی رســید و متأسفانه یکی از زیرمجموعه های وزارت دفاع، تخفیفی 
بــرای یکی از خریداران در نظر گرفته که عدد بســیار قابل توجهی اســت. رضاخواه 
توضیــح داد که «در حال حاضر نمی خواهم عددی را اعلام کنم اما شــاید برآوردها 
بالغ بر ۲۰۰ میلیون دلار باشد؛ البته این عدد در تحقیق و تفحص نیاز به واکاوی دارد 
و بعد از اینکه این تحقیق و تفحص، در صحن علنی مجلس با رأی بسیار خوبی هم 
تأیید شــد، مجموعه وزارت دفاع خیلی تلاش کرد که موضوعات اصلی به حاشــیه 
برود. چون طراح این تحقیق و تفحص بنده بودم، تلاش شد رئیس این هیئت نشوم؛ 

زیرا روال بر این اساس اســت که وقتی تحقیق و تفحص در صحن تصویب می شود 
پنج نفر از کســانی که تحقیق و تفحص را امضا کردنــد یعنی بنده و چهار نفر دیگر 
به همراه ۱۰ نفر از اعضای کمیســیون مربوطه که کمیسیون صنایع و معادن هست، 
انتخاب شدند؛ تلاش وزارت دفاع و دوستان پارلمانی وزارتخانه این بود که تحقیق و 

تفحص به نتیجه خوبی نرسد و دنبال این بودند که بنده رئیس آن نشوم».

او افزوده اســت: در حال حاضر علی اکبر کریمی نماینده اراک، رئیس این هیئت 
تحقیق و تفحص اســت و بنــده هم در اعتراض به تبانی هایی که برای لاپوشــانی 
تخلفات احتمالی، صورت گرفته از حضور در این هیئت تحقیق و تفحص اســتعفا 
دادم. مــن فکــر می کنم برخورد با فســاد خــط قرمز ماســت و به هیچ وجه از این 
موضوع کوتاه نمی آیم، اگرچه وزارت دفــاع به همراهی برخی از نمایندگان تلاش 
کردند که این تحقیق و تفحص به موضوعات چالشــی ورود نکند، اما اعلام می کنم 
که این فســادی که اتفاق افتاده را از هــر طریق دیگری پیگیری خواهم کرد و حتی 
لازم باشــد وزیر دفاع را اســتیضاح می کنیم و به هیچ وجه از فسادهای اتفاق افتاده 
کوتاه نخواهیم آمــد؛ ما با وجود اینکه معتقدیم همه ارکان نظام موظف هســتند 
در حیطــه تخصصی خودشــان کار کنند امــا الان که به هر دلیلــی مجموعه های 
این چنینی را زیر نظر دارند، حتما باید نظارت خود را بر تخلفاتی که محتمل اســت، 

تشدید کنند.
رضاخــواه ادامه داد: مدیــران وزارت دفاع بدانند که اگــر بخواهند دوباره در این 
مســئله ســنگ اندازی کنند حتما ابزارهایی داریم اما در حال حاضر آن را رســانه ای 
نمی کنم اما مسیر نهایی آن، استیضاح است؛ بنابراین باید جلوی تخلفاتی که به اسم 
«تحریم» هزینه های آن به گردن مردم گذاشته می شود، گرفته شود و اجازه نخواهیم 
داد عده ای سوءاســتفاده کننده، به اسم وزارت دفاع و یا بازنشستگان نیروهای مسلح 
بتوانند پشــت عناوین خوب پنهان شــوند و مجددا تخلف کننــد. او افزود: تحقیق و 
تفحص باید شــش ماهه به نتیجه برســد و هیئت تحقیق و تفحص موظف اســت 
موضوعاتی را که برعهده اش است، پیگیری کند و من با اینکه از حضور در این هیئت 
اســتعفا دادم اما همچنان مطالبه و مصاحبه خواهم کرد و هیئت تحقیق و تفحص 
موظف اســت آنچه را قید شده است، انجام دهد و اگر تخلفی کنند، طبیعتا ما هم از 

رسانه اشکالات را بازگو خواهیم کرد.

وزیر دفاع استیضاح می شود؟
رضاخواه: در اعتراض به تبانی ها برای لاپوشانی تخلفات، از هیئت تحقیق و تفحص استعفا دادم

معصومه معظمی: در شــرایطی که روز گذشته بیش از ۹۰ نفر 
از نمایندگان یعنی یک ســوم مجلس در جلسه بررسی لایحه 
برنامه هفتم توسعه غایب بودند و این امر تذکر رئیس مجلس 
را به همراه داشت و از حضار خواست از صحن خارج نشوند تا 
جلسه از حد نصاب نیفتد، حاضران در جلسه نسبت به مقوله 
مهم بنگاه داری بانک ها تصمیمات مهمی اتخاذ کردند. اگر چه 
این موضوع نکته جدیدی نبود و در قوانین گذشــته هم بر آن 
تأکید شــده بود؛ اما نمایندگان در سومین روز بررسی جزئیات 
برنامه هفتم توسعه کوشیدند با تصویب دو ماده مهم و کلیدی 
از برنامه، مهر تأییدی بر قوانین گذشته برای ایجاد منع بانک ها 
در این بــاره بزنند؛ چرا که به اعتقاد برخی از نمایندگان این خود 
دولت اســت که با نشان دادن آدرس و راهکار چگونگی تأمین 
خسارات صد هزار میلیارد تومانی بانک ها از جیب مردم، باعث 
آسیب به اقتصاد کشور می شود و به عبارتی بانک ها با سرمایه 
خود مردم، بلای جان آنها شــده اند؛ بنابراین با تصویب ماده ۷ 
لایحه که به اصلاح نظام بانکی و مهار تورم مربوط می شــود، 
نمایندگان اهداف کمّی عملکردی اصلاح نظام بانکی و مهار 
تورم را به تصویب رســاندند. همچنین بــا تصویب جزء یک و 
جزء ۲ بند الــف ماده ۸ لایحه، بانک ها و مؤسســات اعتباری 
غیربانکی غیردولتی موظف شــدند پس از ابلاغ بانک مرکزی، 
برنامــه افزایش ســرمایه ابلاغی بانک مرکــزی را به تصویب 
مجمع عمومی خود رسانده و فرایند قانونی افزایش سرمایه را 
آغاز کنند. همچنین نمایندگان با تصویب جزء یک بند ب ماده 
۸ لایحه،  بانک مرکزی را مکلف کردند تا به  منظور شــفافیت 
فعالیــت بانک هــا و مؤسســات اعتباری غیربانکی «ســامانه 
املاک و مستغلات شبکه بانکی» و «سامانه سهامداری شبکه 
بانکــی» را راه اندازی کنند. در نهایت هم با تصویب جزء ۲ بند 
ب ماده ۸ لایحه، بانک ها و مؤسســات اعتبــاری غیربانکی را 
موظف به واگذاری دارایی های مازاد خود حداکثر تا پایان سال 
دوم برنامه کردند؛ چرا که بسیاری از نمایندگان بر این عقیده اند 
که بانک ها به جای بانکداری به بنگاه داری و املاک داری روی 
آورده اند و به جای اینکه مشکلی از مردم حل کنند، با سرمایه 
آنها ریشــه به تیشه اقتصاد کشــور زده و باعث آشفتگی بازار 
مســکن و ارز و طلا شده اند؛ اقدامی که دودش به چشم مردم 
می رود و به جای اعطای وام و تســهیلات به آنها، برای جبران 
خســارات و ضررهای خود، به بازارهای مختلف ورود کرده و 
به رقابت با ســرمایه مردم پرداخته است؛ اما نکته اینجاست 
که بانک ها ظاهــرا با حمایت هایــی، نه تنهــا قوانین موجود 
در این باره را نادیده گرفته اند؛ حتی به تذکرهای مهم، اصولی و 
تعیین کننده نیز توجه مطلوبی ندارند؛ مسئله ای که روز گذشته 
تذکر و اخطــار برخی نمایندگان در صحــن علنی را به دنبال 
داشــت و منجر به تصمیم و تأکید دوباره برای منع بنگاه داری 
بانک ها شد. برای تشریح مسئله در این باره با برخی نمایندگان 
مجلس گفت وگویی داشــتیم که به نکات حائز اهمیتی اشاره 

کردند.
بنگاه داری خوب و بد بانک ها از نظر ســخنگوی کمیســیون 

تلفیق
کمیسیون  ســخنگوی  زنگنه،  محســن 
تلفیــق برنامــه هفتم توســعه، درباره 
بــر ملزم کردن  مصوبه مجلــس مبنی 
بانک ها به فروش امــوال مازاد، ضمن 
اینکــه بانک هــا مشــغول بنــگاه داری 
اقتصادی شده اند و تعادل بازار مسکن و ارز و طلا را با این رفتار 
به هم می ریزند، به «شرق» گفت: «بنگاه داری بانک ها دو معنی 
دارد که یکی خوب و دیگری بد است. از این نظر که در طرح ها 
و پروژه های کلان سرمایه گذاری کند، خوب است و هیچ مانعی 
ندارد و در رفــع موانع تولید این نکته را دیده ایم؛ اما از این نظر 

بد است که وارد عملیات های اقتصادی شوند».
او ادامه داد: «از این نظر که بانک ها به دلیل ســرمایه بالایی 
که در اختیار دارند، وارد بازاری شــوند که آن را دچار مشکلات 
و نوســانات کنند و با ســرمایه مردمی رقابت کنند که غیرقابل 

رقابت است، بنگاه داری بد است».
زنگنــه ورود بانک ها به بازار مســکن و ارز و طلا را به عنوان 
اقدام نامناسب بانک ها معرفی کرد و گفت: «مثلا وقتی بانک ها 
وارد مجتمع سازی می شوند، این کار به بازار آسیب می زند؛ پس 

سعی داریم در این باره مانع ایجاد کنیم».
سخنگوی کمیســیون تلفیق برنامه هفتم توسعه در ادامه 
به مصوبات مهم روز گذشــته مجلس در این باره اشــاره کرد و 
افزود: «مجلس در این باره دو مصوبه مهم داشــت و برای همه 
بانک ها و مؤسسات غیردولتی و غیربانکی تکلیف کرد که همه 
اموال شــان را تا مدت شش ماه در ســامانه املاک و مستغلات 
بارگــذاری کننــد. بانک هــا بخشــی از املاکی را کــه در حوزه 
حرفه ای بانکداری است، پس از اعلام می توانند نگه دارند؛ اما 
ســایر املاک و مســتغلات را که در حوزه بانکداری نیست، باید 

اعلام و نسبت به آنها تعیین تکلیف کنند».
او همچنیــن تأکید کــرد: «اگر طی یک زمان مشــخص این 
کار را انجــام ندهند، این اموال و دارایی ها به شــرکت مربوطه 
منتقل می شــوند و آن شرکت می تواند مستقلا برای فروش این 

دارایی ها اقدام کند».
بانکداری ما پولدارها را پولدارتر و فقرا را فقیرتر می کند

کمیســیون  عضو  صباغیان،  محمدرضا 
امور داخلی کشور و شوراهای مجلس، 
هم در انتقاد به آســیبی کــه بانک ها با 
بنگاه داری به اقتصاد کشــور و بازار وارد 
کرده اند و با سود بالا و ربا به مردم فشار 
می آورنــد، علاوه بر تذکری که در صحن علنی داد، در گفت وگو 
با «شــرق» گفت: «تــا زمانی کــه بانک های ما ربوی باشــد و 
ســودهای کلان از مردم بگیرد، نتیجه ای جز آنچه امروزه شاهد 
آن هســتیم، نخواهد داشت. من در تذکرم تأکید کردم که اسلام 
ربا را حرام کرده است. ربا مردم را گرفتار و واحدهای تولیدی را 
ورشکســته کرده اســت، باید جلوی آن گرفته شــود تا بانک ها 

سامان پیدا کنند».
نماینده مردم بافق و مهریز در مجلس اضافه کرد: «بنابراین 
با این روند بانکداری ما، پولدارها پولدارتر و فقرا فقیرتر می شوند 

و این روند باید اصلاح شود».
صباغیان همچنین ادامه داد: «سیستم بانکداری ما برخلاف 
سیســتم بانکداری دنیاست؛ چراکه بانک های خارجی از کسانی 
که پول خود را در بانک ها سپرده اند، سود می گیرند؛ یعنی هزینه 
نگهــداری پول را از پولدارها می گیرنــد؛ اما این خلاف عملکرد 
بانکداری ما اســت و متأســفانه ما این هزینه و ســود را از فقرا 
می گیریــم و ســود بانکی را از ۱۸ درصد بــه ۲۴ درصد افزایش 
می دهیم و به این واسطه آسیب جدی به جامعه وارد می کنیم».
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس 
یازدهــم همچنین تأکید کرد: «نتیجه این اقدام آن می شــود که 

پول های کلانی در اختیــار بانک ها قرار می دهد و بانک ها برای 
کاسبی و برای اینکه بتوانند هیئت مدیره تشکیل دهند و نزدیکان 
خودشــان را عضو کنند و... به صورت ممتد شــرکت تشــکیل 
می دهند و بنگاه داری می کنند و در نتیجه برای نفع خودشــان 

به جامعه آسیب بیشتری وارد می کنند».
بانک ها تســهیلات را به جای مردم، به هلدینگ های وابسته 

به خودشان می پردازند
در ادامــه، غلامرضا نوری قزلجه، رئیس 
فراکسیون مستقلین ولایی مجلس، هم 
در گفت وگــو با «شــرق» درباره مصوبه 
اموال  تکلیــف  تعیین  مجلس دربــاره 
بانک هــا این طــور گفت: «بنــگاه داری 
بانک ها موضوع جدیدی نیســت و در قوانین قبلی و دائمی هم 
وجود دارد. برای بانک ها حد و حدود تعیین شده و از بنگاه داری 
منع شده اند؛ اما متأســفانه بی توجهی به قوانین در کشور باب 

شده است و کسی به آن اهمیت نمی دهد».
او ادامه داد: «بانک ها تکلیــف دارند از منابع موجود، برای 
راه اندازی اقتصاد کشور اســتفاده کنند؛ اما وقتی بانک خودش 
اقدام به بنگاه داری می کند، به رقیب اقتصادی تبدیل می شود. 
اصــولا نباید بانک ها چنین رفتاری داشــته باشــند؛ اما با وجود 
تأکیدات در منع بنگاه داری که در قوانین مختلف آمده اســت، 

آنها همچنان به کار خودشان ادامه می دهند».
نوری قزلجه با اشــاره به منــع قانونی بانک هــا از ورود به 
تصدی گری اقتصادی گفت: «قانون تأکید کرده بانک ها به عنوان 
نهادی که باید منابع را جمــع آوری کنند، حق ندارند این منابع 
را در اختیار خودشــان قرار دهند. اصــل رقابت ایجاب می کند 
این منابــع را در اختیار تولید قرار دهند؛ یعنی خودشــان نباید 
در این حوزه وارد شــوند؛ اما با وجود منع قانونی هلدینگ های 
بسیار بزرگ تشکیل می دهند و تسهیلات تکلیفی هم برای شان 

اعمال می شود».
نماینــده مــردم بســتان آباد در مجلس یازدهــم همچنین 
اضافــه کرد: «بانک ها همین تکلیفی ها را هم به مجموعه های 
خودشــان به عنوان وام اعطــا و اعلام می کنند کــه این میزان 
تســهیلات را به واحدهای تولیــدی وام داده ایــم؛ در حالی که 
وقتی بررســی می کنیم متوجه می شــویم این تســهیلات را به 
هلدینگ های وابســته بــه بنگاه داری های خودشــان پرداخت 

کرده اند».
رئیــس فراکســیون مســتقلین ولایــی مجلــس همچنین 
افزود: «بانک ها در کنار بنــگاه داری، املاک داری هم می کنند و 
ساختمان های متعدد و مجلل می ســازند که از اموال بانک ها 
هستند و باید در اختیار تولید قرار بگیرند؛ بنابراین مجلس امروز 
با مصوبه خود تأکیدی قانونی بر تأکیدات قبلی در این باره اضافه 

کرد».

به  می شویم  مجبور  چرا که  می ترســیم؛  مردم  قوی شــدن  از 
آنها پاسخ گو شویم

احمــد علیرضا بیگی، عضو کمیســیون 
امــور داخلی کشــور و امور شــوراهای 
مجلس، امــا در واکنش بــه این اقدام 
بانک ها پاســخی متفــاوت از همکاران 
خود به «شرق» داد. نماینده مردم تبریز 
در مجلس در این باره گفت: «بنگاه داری بانک ها معلول شرایط 
اقتصادی کشــور اســت و بانک ها چاره ای جز ایــن ندارند که 
بتواننــد ضررهای خودشــان را جبــران کننــد». او دولت ها و 
تصمیمات نامناســب و غلط مجلس را دلیل این آشــفته بازار 
دانست و گفت: «اگر بناســت در این باره چاره اندیشی شود، اول 
بایــد برای شــرایط اقتصادی کشــور چاره ای اندیشــید؛ چرا که 
آمارهای منتشر شــده نشــان می دهد بانک های مختلف ارقام 
درخور توجهــی مثل ۲۰ تا ۴۰ هزار میلیارد تومان بدهی دارند و 
طبق همین آمارها شــاید این بدهی تا صد هزار «همت» (صد 
هزار میلیارد تومان) هم برســد که حسب تکالیفی که دولت به 
بانک ها تکلیف کرده اســت، مجبور به این کار شــده اند». بیگی 
انگشــت اتهام را در این زمینه به ســمت دولت نشــانه رفت و 
مدعی شــد: «بانک ها به مرز ورشکســتگی رســیده اند. سؤال 
اینجاست که چطور می شــود این ضررها را جبران کرد؟ دولت 
کــه نمی توانــد از بودجه عمومی کشــور رقمی کــم کند و به 
بانک هــا بپردازد تا ضــرر آنها جبران شــود؛ بنابرایــن به آنها 
آدرس هایــی می دهد کــه فلان کار را انجام دهید تا خســارات 
جبران شــود». نماینده مردم تبریز در مجلس تأکید کرد: «دوره 
آقای روحانی وقتی ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی اعلام شد، همه 
می دانستند این رقم غیرواقعی است و آقای جهانگیری گفت به 
هر میــزان که ثبت ســفارش انجام شــود، ارز چهارهزارو ۲۰۰ 
تومانــی را تأمین می کنیم؛ بنابراین بانک ها با ســپرده مردم ارز 
چهارهزارو ۲۰۰ تومانی خریداری کردند و در صندوق های خود 
نگه داشــتند؛ چرا که دولــت به آنها گفته بــود قیمت دلار بالا 
می رود؛ پس دلار به ۱۲ هزار تومان رسید و بانک ها ضرر خود را 
از این طریق جبران کردند و خودشان را به قیمت آسیب زدن به 

جیب مردم و به هم ریختن بازار و اقتصاد نجات دادند».
مشــکل اینجاســت که بانک ها با پول مردم بلای جان آنها 

شده اند
بیگــی همچنین با تأکید بر اینکه بانک ها با اموال و ســپرده 
مــردم بلای جــان خود مردم شــده اند، گفــت: «در این دولت 
هم شــرایط این گونه اســت و هیچ یک از بانک ها به کســی وام 
نمی دهد و مشکل همین جاست که با اموال خود مردم به مردم 
آســیب می زننــد». او تأکید کرد: «بانک ها بــا همین بنگاه هایی 
که در اختیار دارند و ناشــی از ســپرده و اموال مردم است، در 
امــر اقتصاد و خرید و فروش وارد شــده اند. یک روز روی ملک 
متمرکز می شوند و روز دیگر روی ارز و روز بعد روی طلا متمرکز 
می شــوند تا صرفا آن ضرر را جبران کننــد». بیگی در ادامه با 
اشــاره به مصوبه روز گذشــته مجلس دربــاره تعیین تکلیف 
اموال مازاد بانک ها و تأکید بر فــروش این اموال بیان کرد: «ما 
اول بایــد اقتصاد را واقعی کنیم؛ زمانی ایــن اتفاق می افتد که 
دولت را از اقتصاد و سیاســت بیرون بکشــیم و آن را به دست 
مردم بســپاریم». این نماینده مجلس تأکید کرد: «مثلا در حوزه 
نفت این هفته مصوب کردیم که صندوق توســعه ضمن اینکه 
صد میلیارد دلار از دولت طلبکار اســت، وارد ســرمایه گذاری 
در حوزه صنعت شــود؛ اما این کار ما باعث می شــود صندوق 
توسعه ملی که از بنگاه داری مبرا بود، هم به ناچار وارد چرخه 
بنگاه داری شــود». بیگی اضافه کرد: «این تصمیمات نادرستی 
اســت که می گیریم؛ در حالی کــه باید امکانــی را فراهم کنیم 
که مردم با ســرمایه خودشان به بازار ســرمایه ورود کنند و در 
صنعت و نفت سرمایه گذاری کنند؛ اما مشکل اصلی اینجاست 
که ما از قوی شدن مردم می ترسیم؛ چرا که نگرانیم وقتی مردم 
قوی شــوند، از ما سؤال کنند و ما مجبور شویم به آنها پاسخ گو 

باشیم».

نگاهی به روز اقتصادی صحن و تحلیل تصمیم اقتصادی مجلس برای مقابله با بنگاه داری بانک ها در گفت وگو با نمایندگان
بانک، دکان نیست

ملت
خانه 

س: 
  عک


